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Abstract

One of the most commonly used cranial landmarks for 
cephalometric tracing is sella point. The morphology and size of 
sella turcica is of importance because within its center lies sella 
point which helps in evaluation of craniofacial morphology.
The study was conducted at ALmodares Hopspital in Khartoum, 

during the period from April 2016 up to June2016.
The main objective of the study was to measure the size and 

shape of sella turcica in adult Sudanese population.
Data included 50 adult patients (25 male, 25female), their 

ages ranged between (18-60) with normal sella turcica.
The data were collected only from the midsaggital plane, and 

three distances were measured: The length of sella turcica was 
measured as the distance from the tuberculum sella to the tip of 
the dorsum sellae, The depth of the sella turcica was measured 
perpendicularly from the line above to the deepest point on the 

floor, also a line from the tuberculum sella to the furthest point on 
the posterior inner wall of the fossa was drawn. This was 

considered as the antero-posterior diameter of sella turcica.
The study has come out with certain results including: No 
significant difference in shape of the sella turcica could be found 
between males and females. There was a significant difference in 
the size of sella turcica in older and younger age groups in all 
three-dimensions, and the size was larger in older subjects. There 
was significant difference in depth of sella turcica between males 
and females. Shape of sella turcica was normal in 64.7% of the 
subjects. 
The results of the present study of sella shape and size may be 

used as reference guide for future studies about sella turcica 
morphology.
The study proposed some recommendations which could be 

useful in this field. 

10



اللخّص�
 تعتب نقططه السج  التكيي واحدة من اكيث العالم التشيحيه الستعملة في قياسات الراس

.وتشكل مع حجم السج  التكيي اهمية كيبية حيث يساعدان في تقطويم الشكل القطحفي

 وقد اجريت الدراسة في مستشفي الدرس التخصص في الخرطاوم في الفته من ابريل وحت
2016يونيو 

 وكيان الهدف الرئيس للدراسةِ هو قياس حجم وشعكل السج  التكيي في السكان السودانيي
.البالغي

-18 أنث،)،وتراوحت اعمارهم بي (25 ذكير، 25 شعخصابالغا (50وقد اشعتملت الدراسة علي عدد  
عاما،) وكيان عظم السج  التكيي عندهم طابيعيا60 .

 تم تجميع البيانات الخاصه بطرق البحث من منتصف السمق وتم قياس ثلث  انواع من
 السافات: تم قياس طاول عظم السج  التكيي من حديبه السج  الي حافه سج  الظهر  .اما عمق

 عظم السج  التكيي فقطد تم قياسه عموديا من الخط الوجود اعلي النقططة العميقطة من قاعدة عظم
 السج  التكيي .كيما تم رسم خط من حديبه السج   الي اقص نقططه في الجدار الخلفي الداخلي من

ك الخط بمثابة القططر المامي خلفي لعظم السج   التكييلذعظمه السج  التكيي ,حيث اعتب   .

 وقد خرجت الدراسه ببع النتائج اهمها انه :لم يعث علي اختلف في شعكل عظمه السج  التكيي
 بي النساء والرجال.وكيان هناك اختلف كيبي بي الفئات العمرية الكيب سنا والصغر سنا في

 جميع البعاد الثلثه, وكيان الحجم اكيب في الفئات العمرية الكيب سنا. كيان هناك اختلف كيبي في
  % من الشعخاص64.7عمق السج  بي الذكيور والناث .وكيان شعكل السج  التكيي  طابيعيا في 

.تحت الدراسه
 قد تستعمل نتائج الدراسه الحاليه للحجم وشعكل السج  التكيي  كيدليل مرجعي للدراسات

.الستقطبليه حول عظم السج  التكيي
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 .اقتحت الدراسه بعض التوصيات الت من شعأنها ان تكون مفيده في هذا الجال
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